

# AGENDA

## #RightsCity 2019

3 June

De Sève Cinema, J.W. McConnell Bldg.  
Concordia University, 1400 Maisonneuve Blvd West, Montreal,

- 8:45 am**                      **Doors open**
- 9:15 am**                      **Welcome and introductory remarks**
- 9:25 am-10:25 am**        **The global fight against mass atrocities**

*Speakers:*

- **General-Lt. Roméo Dallaire**, Force Commander of the United Nations Assistance Mission for Rwanda during the genocide, retired Senator, founder of the Roméo Dallaire Child Soldiers Initiative, Distinguished Senior Fellow at MIGS.
- **Adama Dieng**, Special Adviser to the United Nations Secretary-General on the Prevention of Genocide, former board member of the International Institute for Democracy and Electoral Assistance, and former registrar of the International Criminal Tribunal for Rwanda.
- **Jennifer Welsh**, Former Special Adviser to the United Nations Secretary-General on the Responsibility to Protect, Canada 150 Research Chair in Global Governance and Security at McGill University.

*Moderator:* **Debra Arbec**, Journalist and News Anchor at CBC Montreal

**10:25 am-11:25 am**        **Human rights in China**

*Speakers:*

- **Yang Xianli**, survivor of the Tiananmen Square Massacre and former political prisoner.
- **Rebiya Kadeer**, former President of the World Uyghur Congress and spiritual leader of the Uyghurs
- **Sherap Therchin**, Executive Director of the Canada Tibet Committee.

*Moderator:* **Agnès Gruda**, journalist with *La Presse*

- 11:25 am-11:35 am**            **Networking Break**
- 11:35 am- 12:30 pm**        **Democracy under threat**

*Speakers:*

- **Ambassador Jeremy Kinsman**, Canadian former career diplomat, Canadian High Commissioner to the United Kingdom and Canadian Ambassador to Russia and to the European Union. Fellow at the Canadian International Council.
- **Michael J. Abramowitz**, president of Freedom House, former Director of the U.S. Holocaust Memorial Museum's Levine Institute for Holocaust Education and former White House correspondent for the Washington Post.

*Moderator:* **Sophie Langlois**, Radio Canada

**12:30 pm-1:30 pm**                      **Networking break**

**1:30 pm-2:30 pm**                      **Silencing journalists: the case of Jamal Khashoggi**

*Speakers:*

- **Omar Abdulaziz**, Saudi dissident and activist
- **Bessma Momani**, Professor at the University of Waterloo, and Senior Fellow at the Centre for International Governance Innovation.

*Moderator:* **Madelaine Drohan**, Canada correspondent for *The Economist*

**2:30 pm-3:30 pm**                      **Political prisoners**

*Speakers:*

- **Shaparak Shajarizadeh**, Iranian human rights activist and former political prisoner freed by human rights lawyer Nasrin Sotoudeh, and Senior Fellow at the Raoul Wallenberg Centre for Human Rights.
- **Christopher Hernandez-Roy**, Senior Political Advisor to the Secretary General of the Organization of American States.
- **Jared Matthew Genser**, Managing Director of Perseus Strategies and Founder of Freedom Now, a nonprofit organization that works to free prisoners of conscience.

*Moderator:* **Yves Boisvert**, Columnist at *La Presse*

**3:30 pm-3:40 pm**                      **Networking break**

**3:40 pm-4:25 pm**                      **Canada as a Human Rights leader**

*Speakers:*

- **Hon. Irwin Cotler**, Chair of the Raoul Wallenberg Centre for Human Rights, former MP, former Minister of Justice and Attorney General of Canada
- **Rob Oliphant**, Parliamentary Secretary to the Minister of Foreign Affairs.

*Moderator: Joanne Vrakas*, Journalist at Breakfast Television Montreal.

**4:25 pm-5:00 pm**

### **Cameroon's unfolding catastrophe: A call to action**

*Speakers:*

- **Peal Eliadis**, Human rights lawyer, Senior Fellow at the Raoul Wallenberg Centre for Human Rights and Professor at McGill University.
- **Felix Nkongho**, Anglophone Cameroonian Human rights lawyer, Founder and Chairman of the Centre for Human Rights and Democracy in Africa and political activist. (Video Address)
- **David Grossman**, Canadian lawyer, Director of the Raoul Wallenberg Centre for Human Rights, human rights and civil liberties defender .
- **Olivia Leke**, member of the Southern Cameroon Association in Quebec, a group formed to seek legal advice on human rights violations taking place in Cameroon.

*Moderator: Yonah Diamond*, Legal Counsel at the Raoul Wallenberg Centre for Human Rights.

**5:00 pm**

**Closing comments**

# AGENDA

## Montréal, #DroitsHumain 2019

**8h45** Ouverture des portes

**9h15** Accueil et mots de bienvenue

**9h25 -10h25** Le combat mondial contre les atrocités de masse

### *Intervenants*

- **Lt-Général Roméo Dallaire**, Lieutenant-Général et Sénateur canadien à la retraite, défenseur des droits de la personne, fondateur de l'Initiative pour les enfants soldats et Attaché supérieur au MIGS.
- **Adama Dieng**, Conseiller Spécial pour la prévention du génocide auprès du Secrétaire Général de l'ONU, ancien Greffier du Tribunal pénal international pour le Rwanda, juriste et spécialiste en droits de la personne.
- **Jennifer Welsh**, membre de la Chaire de Recherche Canada 150 sur la Gouvernance internationale et la sécurité de l'Université McGill, et ancienne Conseillère Spéciale auprès du Secrétaire Général de l'ONU sur la responsabilité de protéger

*Modératrice:* **Debra Arbec**, Journaliste à la CBC Montreal

**10h25 -11h25** Les droits de la personne en Chine

### *Intervenants*

- **Yang Xianli**, survivant du massacre de la place Tiananmen et ancien prisonnier politique
- **Rebiya Kadeer**, ancienne présidente du World Uyghur Congress et leader spirituelle des Ouighours
- **Sherap Therchin**, Directeur exécutif du Comité Canada Tibet

*Modératrice:* **Agnès Gruda**, La Presse

**11h25 -11h35** Pause

**11h35 - 12h30** La démocratie en péril

### *Intervenants*

- **Ambassadeur Jeremy Kinsman**, ambassadeur canadien de carrière, ancien Ambassadeur/Haut-Commissaire canadien à la Russie, l'Union Européenne et au Royaume-Unis. Attaché supérieur au Conseil International Canadien.
- **Michael J. Abramowitz**, Président du Freedom House, ancien directeur du Levine Institute for Holocaust Education au U.S. Holocaust Memorial Museum, ancien correspondant de la Maison Blanche pour le *Washington Post*.

*Modératrice: Sophie Langlois*, journaliste à Radio-Canada.

**12h35-13h30**                      **Pause repas**

**13h30-14h30**                      **Museler les journalistes: le cas de Jamal Khashoggi**

*Intervenants*

- **Omar Abdulaziz**, activiste saoudien et ami proche de Jamal Khashoggi
- **Bessma Momani**, Professeure à l'Université de Waterloo et Attachée supérieure au Centre pour l'Innovation dans la Gouvernance Internationale

*Modératrice: Madelaine Drohan*, correspondante Canadienne pour *The Economist*

**14h30-15h30**                      **Prisonniers politiques**

*Intervenants*

- **Shaparak Shajarizadeh**, ancienne prisonnière politique iranienne, défenseuse des droits des femmes et Attachée supérieure au Centre Raoul Wallenberg pour les Droits Humains.
- **Christopher Hernandez**, Assistant spécial au Secrétaire général de l'Organisation des États américains
- **Jared Genser**, Directeur de Perseus Strategies et fondateur de Freedom Now, organisation à but non lucratif qui se bat pour la libération des prisonniers de conscience.

*Modérateur: Yves Boisvert*, journaliste à *La Presse*

**15h30–15h40**                      **Pause**

**15h40-16h25**                      **Le Canada, leader en droits de la personne**

*Intervenants*

- **L'Hon. Irwin Cotler**, Président du Centre Raoul Wallenberg pour les Droits Humains, Professeur émérite de droit à l'Université McGill, ancien Ministre de la Justice et Procureur Général du Canada, membre du Parlement et avocat international en faveur des droits humains.

- **Rob Oliphant**, Secrétaire parlementaire de la ministre des Affaires étrangères.

*Modératrice: Joanne Vrakas*, Journaliste à Breakfast Television Montreal.

**16h25–17h00**

### **Une catastrophe imminente au Cameroun : Un appel à l'action**

*Intervenants*

- **Peal Eliadis**, avocat en droits de la personne, attaché supérieur au Centre Raoul Wallenberg pour les droits de la personne et professeur à l'Université McGill.
- **Felix Mkongho**, avocat anglophone en droits de la personne, originaire du Cameroun, fondateur et président du Centre for les droits de la personne et la démocratie en Afrique et activiste politique (par vidéo).
- **David Grossman**, avocat canadien, Directeur du Centre Raoul Wallenberg pour les droits de la personne, défenseurs des droits la personne et des libertés civiles.
- **Olivia Leke**, membre de l'Association du Sud Cameroun au Québec, groupe visant à donner des conseils juridiques au sujet des violations des droits de la personne au Cameroun.

*Modérateur: Yonah Diamond*, Conseiller juridique au Centre Raoul Wallenberg pour les droits de la personne.

## ORGANIZER/ORGANIZATEURS



**MONTREAL INSTITUTE FOR GENOCIDE  
AND HUMAN RIGHTS STUDIES**

